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خبر

سرمقاله

»امنیت غذایی« کشور به مرحله بحرانی 
نزدیک می شود؛

انتظارات بجا و رفتارهای نابجا
برای جمهوری اسلامی ایران 
برای سال های متمادی نگه 
زمره  در  ایران  ملت  داشتن 
سیرترین مردم دنیا همیشه 
از افتخارت بزرگ بوده است 
در  ایرانیان  اینکه  حتی  و 
در  همیشه  غذا  ریز  دور 
در  جدول  بالانشینان  بین 
دنیا بوده هم، تلویحا از سوی مسئولین به عنوان دستاورد 
حاکمیت تلقی می شده! اما چند صباحی  است، درب بر 
پاشنه دیگر می چرخد و وضعیت امنیت غذایی ملت ایران به 

سرعت به سمت و سوی دیگری می شتابد. 
بازارهای  در  دامی  نهاده های  و  غذایی  مواد  شدن  گران 
جهانی از یک سو و تحریم های بی رحمانه دشمنان کشور از 
سوی دیگر در همراهی با بی کفایتی و سوءمدیریت عمدی 
و غیرعمدی داخلی؛ شرنگی ساخته از ترکیب گرانی افسار 
گسیخته هر روزه مواد خوراکی و پایین آمدن درآمد و به 
طبع قدرت خرید طبقات گسترده ای از مردم که می رود تا 
امنیت غذایی کسر کلانی از جامعه را به حال احتضار برساند 
و به مستوجب آن ناهنجاری های فرهنگی و اجتماعی و 

امنیتی عظیمی را در پی داشته باشد. 
و  غذا  قیمت  جهانی  شدن  گران  مورد  دو  در  اگر 
نیست  باز  چندان  دست مان  دشمن  ظالمانه  تحریم های 
اما در باب بی کفایتی مدیران کشور در این موضوع، اتفاقا 
مبسوط الیدیم، اینکه می بینیم با اینکه دولتی انقلابی بر 
سر کار است اما در این فقره هنوز اقدامی انقلابی صورت 
نپذیرفته، بر درد این روایت دردناک در نزد مردم افزوده است، 
جایی که می بینند هنوز مسئولین مربوطه به جای اقدامی 
فوری و جهادی، در حال بافتن رطب و یابس هستند کانه 
را خام  ترهات  با وعده های بچه گانه ملتی  می خواهند 

خام اندیشانه شان کنند. 
مثالش هم حرف های شاذ و مشمئزکننده معاونت سازمان 
حمایت از مصرف کننده است که وعده کاهش ده درصدی! 
سه قلم کالای پُرمصرف لبنی را داده که آن هم هنوز اجرایی 
نشده! در حالی که قیمت مواد لبنی در این چند ماه بیش از 
صد در صد رشد داشته است! این دست رفتارهای مسئولین 
حتی  که  نیست  موجود  وخیم  شرایط  راه گشای  تنها  نه 
چونان نمکی است که بر زخم مردم زده می شود و درد آن 

را چند برابر می کند. 
مسئولین محترم باید توجه داشته باشند ملت پس از کنار 
گذاشتن دولت غربگرای قبلی که حیات و ممات کشور را به 
بستن با غرب گره زده بود، انتظار رفتاری با جدیت و فوریت 
انقلابی را دارد که بتواند موضوع تنگی معیشت شان را اگر 

درمان هم نمی کند دسته کم به حال اغماء نبرد. 
وضعیتی که می بینیم کماکان با بی مبالاتی مسئولین هر 
روز بدتر از دیروز می شود و امید مردم را به گشایش امور 
معیشتی کمرنگ تر و بی رمق تر می کند. جهش قیمت های 
مواد غذایی چه به خاطر سوءمدیریت پیشینیان باشد و چه 
به علت تحریم و یا هر دلیل دیگر، به مراحل خطرناکی رسیده 
که اگر در مقابل آن اقدامی جهادی و انقلابی نشود، قطعا 
می تواند تبعات ترسناکی برای ملک و ملت داشته باشد و 
امیدی که در کشور با روی کار آمدن دولتی انقلابی به وجود 

آمده بود را به یاسی خطرناک تبدیل کند.

محیط زیست

»یک کارشناس محیط زیست« پاسخ داد:

شروط لازم برای تعیین فرسودگی خودروها چیست!؟
کاهش  اصلی  با هدف  حالی  در  هوای  پاک«  »قانون 
آلودگی هوا در سال ۹۶ به تصویب رسید که ماده ۸ 
آن به همین منظور تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی 
مالک وسایل نقلیه موتوری اعم از سبک، نیمه سنگین، 
سنگین، موتورسیکلت را مکلف کرده است که وسایل 
از  به »سن فرسودگی«   از رسیدن  را پس  نقلیه خود 
رده خارج کنند اما سال گذشته براساس استعلام دیوان 
عدالت اداری از شورای نگهبان ابطال شد. در آیین نامه 
قدیم ماده ۸ قانون هوای پاک ملاک اسقاط خودروها، 
»سن فرسودگی خودرو« بود درحالی که براساس آیین نامه 
ماه سال جاری  در خرداد  که  ماده  این  اجرایی جدید 
تصویب شد، ملاک اسقاط انواع خودروها »معاینه  فنی« 

است.

در آیین نامه جدید دو نوع سن مرز فرسودگی و سن 
فرسودگی برای انواع وسایل نقلیه تعریف شده است و 
به این ترتیب زمانی که وسیله نقلیه به سن مرز فرسودگی 
طول  علت  به  موتوری  نقلیه  وسایل  که  سنی  یعنی 

عمر و میزان کارکرد، دچار افت عملکردی و ایمنی 
می رسد، نیازمند مراقبت و تعمیرات بیشتر است 

و باید تعداد دفعات معاینه فنی سالانه و 
هزینه های تردد آن افزایش یابد همچنین 

در این آیین نامه جدید، وسیله نقلیه 
موتوری که بدون توجه به حد سن 
دوره  دو  از  پس  فرسودگی،  مرز 
متوالی مندرج در جدول سن مرز 
فرسودگی و تعداد دفعات انجام 
نقلیه  وسایل  انواع  فنی  معاینه 
معاینه  گواهی  نتواند  موتوری، 
به عنوان  کند  اخذ  معتبر  فنی 
فرسوده  موتوری  نقلیه  وسیله 
محدودیت  مشمول  و  مشخص 

هوای  پاک  قانون   ۸ ماده  های 
می شود.

گویی، ضمن  و  گفت  در  اشجعی  بهزاد 
بیان اینکه راهکار ارائه شده در آیین نامه ماده 

۸ قانون هوای  پاک مبنی بر تعیین فرسودگی 
خودروها براساس انجام معاینه فنی، روشی کارآمد 

است، تصریح می کند: نظارت بر مراکز معاینه فنی و رصد 
معاینه فنی  خودروها دو شرط لازم جهت اجرای مطلوب 
این آیین نامه و تعیین خودروهای فرسوده، از رده خارج 

کردن یا محدود و ممنوع کردن تردد آن ها است.
هوای  آلودگی  کاهش  ملی  کارگروه  سابق  عضو  این 
جهت  لازم  زیرساخت های  از  ما  می گوید:  کلانشهرها 
در  هوای  پاک  قانون  ماده ۸  آیین نامه  کردن  اجرایی 
ملاک  براساس  خودروها  فرسودگی  تعیین  خصوص 
معاینه فنی در کشور برخورداریم چراکه هم مراکز معاینه 
فنی در سراسر کشور فعال هستند و هم زیرساخت های 
مورد نیاز جهت استفاده از سیستم های رصد مکانیزه 
خودروهای فاقد معاینه فنی در شهرها به ویژه کلانشهرها 
فراهم است، با این حال اشاره به چند اشکال یا به  نوعی 
آسیب در اجرای این آیین نامه ضروری است که لازم 

است جهت اجرای مطلوب این آیین نامه رفع شوند.
به گفته این کارشناس، یکی از مشکلاتی که بر سر راه 
اسقاط خودروهای فرسوده بر مبنای معاینه فنی قرار دارد، 

تخلفاتی است که گاهی در مراکز معاینه فنی صورت 
می گیرد و منجربه صدور گواهی های نامعتبر می شود. 
زمانی که ملاک فرسودگی خودروها را معاینه فنی قرار 
می دهیم، چنین تخلفاتی زمینه ای را ایجاد می کند تا 
برخی خودروهای فرسوده بتوانند به نحوی گواهی معاینه 

فنی اخذ کنند و از شمول فرسودگی خارج شوند.
زیرساخت   اینکه  وجود  با  می دهد:  ادامه  اشجعی 
نظارت بر معاینه فنی خودروها در کشور موجود است 
اما متاسفانه هنوز از این زیرساخت به درستی استفاده 
نمی شود. رصد مکانیزه خودروهای فاقد معاینه فنی از 
سال ۹۸ در شهر تهران کمابیش اجرا می شود اما در سایر 
شهرها هنوز به صورت صد در صدی انجام نمی شود و 
برخی شهرها به صورت محدود و تنها براساس ظرفیت 
استعلامی که  توسط  پلیس راهور تعیین شده خودروها 
را به لحاظ داشتن یا نداشتن معاینه فنی رصد می کنند. 
به همین جهت تا زمانی که بر معاینه فنی خودروهایی که 

در سطح شهر تردد می کنند، نظارت کافی وجود نداشته 
باشد عملا نمی توان فرسودگی بسیاری از این خودروها 

را مشخص و تعیین کرد.
فنی  معاینه  بر  نظارت  نحوه  از  همچنین  اشجعی 
موتورسیکلت ها انتقاد می کند و می گوید: براساس آمار 
مرکز معاینه فنی تهران، سالانه ۱۰۰ عدد گواهی معاینه 
فنی برای موتورسیکلت ها صادر می شود این در حالیست 
تردد  تهران  در سطح شهر  که ۴۰۰ هزار موتورسیکلت 
می کنند که سهم ۱۰ درصدی در انتشار ذرات معلق دارند. 
بیشتر این موتورسیکلت ها کاربراتوری و فرسوده اند اما 
می بینیم که سالانه تنها ۱۰۰ موتورسیکلت گواهی معاینه 
فنی اخذ می کنند و این یعنی فاجعه یعنی هیچ نظارت 
و کنترلی بر موتورسیکلت هایی که در سطح شهر تردد 

می کنند، وجود ندارد.
خودرویی  مجوزهای  صدور  فنی  کمیته  اسبق  دبیر 

قرار  اگر  می افزاید:  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 
به درستی  هوای  پاک  قانون   ۸ ماده  آیین نامه  است 
اجرا شود باید نظارت کافی و مکانیزه بر معاینه فنی 
موتورسیکلت ها نیز صورت  پذیرد تا رانندگان ملزم به 
آیین نامه  در  هرچند  شوند.  فنی  معاینه  گواهی  اخذ 
جدید ماده ۸ قانون هوای  پاک به برخی محدودیت ها 
برای موتورسیکلت های فرسوده از جمله ممنوعیت تردد 
موتورسیکلت های کاربراتوری در برخی شهرها از ابتدای 

سال ۱۴۰۱ اشاره شده است.

اشجعی در بخش دیگری از صحبت های خود به معضل 
و می گوید:  اشاره می کند  نیز  اجاره ای  کاتالیست های 
متاسفانه مساله اجاره کاتالیست )قطعه ای که میزان 
آلایندگی خودروها را کاهش می دهد( جهت اخذ گواهی 
معاینه فنی آسیب و تخلفی است که باید هرچه زودتر با 
آن برخورد شود اما افزایش تعداد دفعات سالانه معاینه 
فنی خودروها طبق آیین نامه جدید ماده ۸ قانون هوای 
 پاک، به نظر می رسد که از رونق چنین کسب و کارهای 
غیرقانونی جلوگیری کند چون رانندگان طی سال های 
گذشته که تنها یک بار در سال ملزم به انجام  
معاینه فنی بودند و این قطعه را با قیمت 
می کردند  اجاره  تومان  هزار   ۲۰۰ حدود 
اما افزایش تعداد دفعات معاینه فنی 
چهار  تا  دو  اجاره  می شود  باعث 
مرتبه ای کاتالیست طی سال صرفه 
اقتصادی نداشته باشد و رانندگان 
ترغیب شوند که حدود ۲ میلیون 
کاتالیست  یک  و  هزینه  تومان 
به   و  کنند  خریداری  استاندارد 
مدت پنج تا شش سال از اجاره 

کاتالیست در امان بمانند.

این عضو سابق کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوای کلانشهرها منشا اصلی 
معضل اجاره کاتالیست برای دور زدن 
معاینه فنی را ناآگاهی جامعه می داند و 
اظهارمی کند: بسیاری از افراد جامعه نسبت 
کاهش  در  کاتالیست  که  نقشی  و  کارکرد  به 
علت  به همین  و  ندارند  آگاهی  دارد،  هوا  آلودگی 
نسبت به نصب این قطعه اقدام نمی کنند و یا حتی 
در برخی موارد آن را به قیمتی بسیار  پایین تر از ارزش 
نمی دانند  به سودجویان می فروشند چراکه  آن  واقعی 
را  عمل  پالایش  که  قطعه  این  در  شده  تعبیه  فلزات 
انجام می دهند، گرانبها و با ارزش  هستند.همچنین از 
روی  قطعه ای  چنین  وجود  از  افراد  برخی  که  آنجایی 
خودرو اطلاع ندارند برخی تعمیرگاه ها اقدام به تخلفاتی 
اطلاع  بدون  خودرو  از  قطعه  این  کردن  باز  جمله  از 
صاحبان آن می کنند بنابراین ضروری است که در وهله 
اول آگاهی بخشی موثری در این زمینه صورت گیرد 
تا مردم نسبت به نقش کاتالیست و تخلفات احتمالی 

تعمیرگاه ها آگاه تر باشند.
اشجعی در  پایان می گوید: لازم است تمهیداتی جهت 
تقویت نظارت بر وجود کاتالیست روی خودروها اتخاذ 
شود تا بتوان به نوعی خودروهایی که بدون کاتالیست در 
سطح شهر تردد می کنند را شناسایی کرد تا حلقه خرید و 

فروش این قطعه شکسته شود.

مهرداد تیموری

 مدیرمسئول

بهزاد اشجعی در گفت و گویی، ضمن بیان اینکه راهکار ارائه شده در آیین نامه ماده ۸ قانون هوای  پاک مبنی بر 
تعیین فرسودگی خودروها براساس انجام معاینه فنی، روشی کارآمد است، تصریح می کند: نظارت بر مراکز معاینه فنی و 

رصد معاینه فنی  خودروها دو شرط لازم جهت اجرای مطلوب این آیین نامه و تعیین خودروهای فرسوده، از رده خارج کردن 
یا محدود و ممنوع کردن تردد آن ها است.

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه »پرویز هاشملو« 
که۲۰ مهرماه ۱۳۶۱ در »سومار« عملیات مسلم ابن عقیل 

به درجه رفیع شهادت نائل گشت را گرامی می دارد
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اجتماعی

اقتصاد کلان

ثبت نام  متقاضیان مسکن در سامانه ثمن؛
ثبت نام 10هزار نفر در نخستین روز 
اجرای طرح »نهضت ملی مسکن«

ثمن  سامانه  در  مسکن  متقاضیان  ثبت نام  
)saman.mrud.ir( طرح نهضت ملی مسکن از ساعت ۱۲ روز 
چهارشنبه ۲۸ مهرماه آغاز شد و به مدت یک ماه تا ۲۸ آبان 
امسال ادامه دارد، امکان ثبت نام به شکل شبانه روزی برای 
متقاضیان فراهم است و براساس آمار اعلام شده از سوی 
وزارت راه و شهرسازی، در ساعت اولیه از ثبت نام حدود ۱۰ 
هزار نفر در سامانه ثبت نام کردند و ۲۱ هزار نفر نیز در حال 
در حال  میزان  این  که  ثبت نام هستند  کردن شرایط  طی 
افزایش است،  متقاضیان می توانند با مراجعه به این سامانه، 
از بخش شرایط ثبت نام نهضت ملی مسکن، شرایط ثبت نام 

را مطالعه و وارد مراحل ثبت نام شوند.
چنانچه مشکلی در شرایط و نحوه ثبت نام وجود داشته باشد 
در  و  کرده  مراجعه  ما  با  تماس  بخش  به  باید  متقاضیان 
ساعت های اداری با شماره گیری شماره های ۰۲۱۸۸۶۴۶۳۹۰ تا 
۹۴ در ساعت اداری نسبت به دریافت پاسخ و رفع ابهامات 

پیش رو، اقدام کنند.
در استان های سیستان و بلوچستان )ایرانشهر( در ۱۱ شهر، 
آذربایجان شرقی در ۳۰ شهر، آذربایجان غربی در ۱۴ شهر، اردبیل 
در ۱۲ شهر، اصفهان در ۴۳ شهر، البرز در ۷ شهر، ایلام در ۵ شهر، 
بوشهر در ۱۵ شهر، تهران در ۱۰ شهر، جنوب کرمان در ۶ شهر، 
چهارمحال و بختیاری در ۱۵ شهر، خراسان جنوبی در ۱۷ شهر، 
خراسان رضوی در ۳۲ شهر، خراسان شمالی در ۹ شهر، امکان 

ثبت نام برای متقاضیان فراهم شده است.
همچنین، در دیگر استان ها شامل خوزستان در ۲۳ شهر، زنجان 
در ۱۰ شهر، سمنان در ۸ شهر، سیستان وبلوچستان در ۷ شهر، 
شرق سمنان در ۴ شهر، فارس در ۲۴ شهر، قزوین در ۱۱ شهر، 
کردستان در ۴ شهر، کرمان در ۱۹ شهر، کرمانشاه در ۱۲ شهر، 
کهگیلویه وبویراحمد در ۸ شهر، گلستان در ۱۰ شهر، گیلان در 
۱۹ شهر، لارستان در ۹ شهر، لرستان ۶ شهر، مازندران ۲۱ شهر، 
مرکزی ۱۵ شهر، هرمزگان ۱۱ شهر، همدان ۱۰ شهر و یزد ۹ شهر 

ثبت نام جهش تولید مسکن انجام می شود.

»مرکز آمار ایران« اعلام کرد:

کاهش 2 میلیونی دانش آموزان!
تعداد دانش آموزان ایرانی در ۲۰ سال گذشته تاکنون بیش از 
دو میلیون نفر کاهش یافته و به حدود ۱۵.۶ میلیون نفر رسیده 
است، مرکز آمار ایران طی گزارشی تفصیلی جزئیات شاخص 
های کلان اقتصادی و اجتماعی را گردآوری و منتشر کرده است 
که در این گزارش در آماری به بررسی وضعیت دانش آموزان به 

تفکیک جنسیت از سال ۱۳۸۰ تا ۱۴۰۰ پرداخته است.
در سال تحصیلی ۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ مجموع دانش آموزان به ۱۵ 
میلیون و ۶۶۶ هزار و ۵۸۷ نفر رسیده است که در مقایسه 
با ابتدای دوره حدود ۲.۲ میلیون نفر کاهش دارد، در بین 
جمعیت دانش آموزی در حال حاضر بیش از هشت میلیون 
پسر و بالغ بر ۷.۵ میلیون نفر دختر هستند. طبق این گزارش 
از جمعیت دانش آموزی موجود ۷۷.۱ هزار نفر در دوره آموزش 
استثنایی و ۶۲۰ هزار نفر پیش دبستانی، ۸.۴ میلیون نفر در 
دوره ابتدایی تحصیل کرده اند، همچنین ۳.۵ میلیون نفر در 
دوره اول متوسطه، بالغ بر ۲.۷ میلیون نفر دوره دوم متوسطه، 
دوم  دوره  و  نفر  هزار  بزرگسال ۱۴.۵  متوسطه  اول  دوره  در 

متوسطه بزرگسال بالغ بر ۲۰۵.۳ هزار نفر حضور داشتند.

جامعه

وقتی خبری از برخورد قاطع نیست؛

سازمان بدون رئیس و گرانفروشی دوباره ایرلاین ها

صنعت و معدن

تولید و اشتغال

بررسی گزارش های مربوط به صدور مجوزها در نیمه نخست 
سال جاری نشان دهنده افزایش ۱۴۹ درصدی سرمایه گذاری 
و رشد ۱۹.۹ درصدی اشتغال در حوزه پروانه های بهره برداری 
صنعتی است، از ابتدای امسال تا پایان شهریور ماه تعداد 
۱۸ هزار و ۲۲۲ فقره جواز تاسیس صنعتی در کشور صادر 
شد و میزان سرمایه گذاری برای صدور این مجوزها مبلغی 
افزون بر ۵۷۶ هزار میلیارد تومان برآورد شده است که 
حاکی از رشد ۱۵۵ درصدی در هم سنجی با مدت مشابه 

سال ۹۹ است.
این میزان سرمایه گذاری و صدور جواز تاسیس صنعتی، 
منجر به ایجاد اشتغال ۴۳۸ هزار و ۸۹۵ نفری شده است 
که از نظر اشتغال نیز در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

رشد ۶.۱ درصدی را به ثبت رسانده است.
پروانه های  )شامل  بهره برداری  پروانه  تعداد  گزارش  این 
بهره برداری ایجادی و توسعه ای( در بازه زمانی مذکور را 
سه هزار و ۳۷۰ فقره عنوان کرده است که با توجه به سه هزار 
و ۳۰۴ پروانه صادر شده در نیمه نخست سال ۹۹، رشد ۲ 

درصدی را نشان می دهد.

برای این پروانه های بهره برداری ۱۱۸ هزار و ۲۷۱ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در نظر گرفته شده است که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۱۴۹ درصد افزایش داشته است.

میزان اشتغال ایجاد شده از این پروانه ها نیز ۷۶ هزار و 
۵۲۷ نفر بوده است که در مقایسه با نیمه نخست سال 
۹۹، نزدیک به۲۰ درصد افزایش داشته است، برپایه این 
گزارش، آمارهای مربوط به مجوزهای صادر شده معدنی 
در نیمه نخست سال جاری نشان دهنده صدور ۴۸۵ فقره 
پروانه اکتشاف معدنی، ۲۲۹ فقره گواهی کشف و ۲۴۹ فقره 

پروانه بهره برداری است.
هزینه عملیات اکتشاف برای گواهی کشف های یاد شده 
یک هزار و ۹۳۳ میلیارد ریال بود که حاکی از رشد ۲۳۷.۳ 
درصدی است، همچنین پروانه های بهره برداری صادر شده 
در این مدت، اشتغال ۲ هزار و ۴۱۸ نفری را به دنبال داشته 

است.
بر اساس این گزارش در بخش صنف و تجارت خارجی، با 
صدور سه هزار و ۴۴۷ فقره کارت بازرگانی در ۶ ماه ابتدایی 
۱۴۰۰، رشد ۵۰.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۹۹ 

ثبت شد، در حوزه پروانه های صنفی نیز در این مدت ۲۹۷ 
هزار و ۳۱۲ فقره پروانه در کشور صادر شده است.

در نیمه نخست امسال همچنین تعداد ۱۴۹ فقره جواز 
خدمات و تعداد ۸۰ پروانه در بخش فنی و مهندسی صادر 
شده است که به ترتیب رشد ۱.۴ درصدی و ۱.۳ درصدی را 

در هم سنجی با مدت مشابه سال ۹۹ نشان می دهد.

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه ۹۷ درصد نیاز صنعت دارو در داخل تولید می شود، 
گفت: اگر این میزان ساخت داخل انجام نشده بود، باید ارز 
زیادی صرف واردات دارو می شد، »مهدی صادقی نیارکی« 

در مراسم آغاز به کار جشنواره فارمکس با تشریح وضعیت 
صنعت دارو، اضافه کرد: برای اینکه سه درصد باقی مانده 
تبدیل به ساخت داخل بشود، اقتصاد صنعت دارو باید در 
مسیر سرمایه گذاری در بخش تحقیق و توسعه حرکت کند.

تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  صنایع  امور  معاون 
خاطرنشان کرد: بیشترین مزیت ها در حوزه تامین مواد اولیه 
مورد نیاز این صنعت در کشور وجود دارد که با اصلاح 
این مزیت ها  از  این صنعت می توان  اقتصادی  ساختار 

بهره مند شد.
جشنواره بین المللی فارمکس خاورمیانه در راستای حمایت 

بسته بندی  و  شیمیایی  دارویی،  مواد  تولیدکنندگان  از 
محل  در  فروش  افزایش  و  تجارت  ارتقاء  برای  دارویی 
نمایشگاه بین المللی تهران از 27 تا ۲۹ مهر برگزار می شود.

 فارمکس یک رویداد بزرگ صنعتی داروسازی است که 
تلاش می کند، با گردهم آوردن بازیگران کلیدی این صنعت، 
فرصت های کسب و کار در این عرصه را بیش از پیش برای 
فعالین صنعت نمایان و به رشد شرکت های داخلی کمک 
کند، این رویداد بین المللی توسط سندیکای مواد اولیه 
دارویی، شیمیایی و بسته بندی دارویی با مشارکت سازمان 

غذا و دارو به صورت سالانه برگزار می شود.

در 6 ماه نخست1400 به ثبت رسید؛

رشد ۱۴۹ درصدی سرمایه گذاری در پروانه های بهره برداری صنعتی

»معاون وزارت صنعت« خبر داد:

۹۷ درصد نیاز صنعت دارو در داخل تولید می شود

در شرایطی که طی ماه های گذشته قیمت بلیت هواپیما به 
صورت غیرقانونی از سوی ایرلاین ها افزایش یافت، به نظر 
می رسد شرکت های هواپیمایی باز هم قیمت ها را فراتر از آن 
چیزی که تا کنون می فروختند، بالا برده اند و خبری از رعایت 

پروتکل ها و البته برخورد با نقض آن ها نیست.
ابتدای تیر ماه امسال شرکت های هواپیمایی قیمت  از 
بلیت پروازهای داخلی را تا بیش از ۳۰ درصد در مسیرهای 
مختلف افزایش دادند در حالی که آن ها نه تنها هیچ مجوزی 
برای این اقدام خود نداشتند بلکه حاضر به پاسخگویی و 
توضیح دلیل این اقدام شان نشده اند. اما اتفاق جدیدی که 
رخ داده این است که ایرلاین ها به تازگی اقدام به افزایش 
قیمت دوباره بلیت هواپیما در روزهایی خاص کرده اند و 
به گفته مسافران حتی با این وجود پروتکل های بهداشتی 
مانند محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مسافر را هم رعایت 
نمی شود. به گونه ای که اگر این شرکت های هواپیمایی 
تا دیروز قیمت بلیت هواپیما در مسیر تهران مشهد را یک 
میلیون و ۷۸ هزار تومان می فروختند حالا برخی از آن ها 
به راحتی قیمت را دوباره تا بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 

تومان بالا برده اند اما خبری از برخورد با آن ها نیست.
همچنین قیمت بلیت پروازهای تهراناهواز هم تا بیش از 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان  و قیمت بلیت پرواز تهران

بندرعباس هم تا بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 

افزایش یافته است.
البته اخیراً سازمان هواپیمایی کشوری در اطلاعیه ای اعلام 
کرده بود که »هرگونه تخطی از اجرای مصوبات، ابلاغیه ها و 
دستورالعمل ها و سهل انگاری در این رابطه تخلف محسوب 

شده و شرکت هایی که از اجرای این مقررات خودداری کنند، 
این سازمان نسبت به مجوزهای پروازی آن شرکت ها اقدام 

خواهد کرد.«

در ادامه اطلاعیه سازمان هواپیمایی کشوری همچنین 
تاکید کرد که »هیچ تصمیمی برای افزایش قیمت بلیت 
هواپیما در دستور کار خود ندارد و شرکت های هواپیمایی 
موظفند در خصوص نرخ بلیت هواپیما، براساس تصمیمات 
اتخاذ شده در آخرین جلسه شورای عالی هواپیمایی عمل 
کنند و فروش بالاتر از سقف نرخ تعیین شده در جلسه 
مذکور، تخلف محسوب می شود.« اما مشخص نیست که 
چرا هر روز شرکت های هواپیمایی قیمت بلیت هواپیما را 
هرطور که دل شان بخواهد افزایش می دهند و در این میان 

نظارت براین تخلفات هم موثر نبوده است.
یکی دیگر از از مشکلاتی که در این زمینه وجود دارد این 
که  پروازهایی  در  که  می کنند  اعلام  مسافران  که  است 
انجام می دهند نه تنها قیمت  بلیت مشخص نیست و هر 
ایرلاینی، در هر روزی قیمتی متفاوت را ارائه می دهد  بلکه 
پروتکل های بهداشتی هم رعایت نمی شود و هواپیماها 
بدون رعایت فاصله گذاری اجتماعی و محدودیت پذیرش ۶۰ 

درصدی مسافر پروازهایشان را انجام می دهند.
به نظر می رسد با این وضعیت،  باید هر چه سریعتر درباره 
تغییرات مدیریتی در سازمانی که ماه هاست بدون رییس 
مانده و با سرپرست اداره می شود، تصمیم گیری شود تا 
شاید تکلیف این وضعیت آشفته در حمل و نقل هوایی 

روشن شود.

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »شهلا حیدری«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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استان ها

البرز

نشست گردهمایی پیشکسوتان البرز؛
چهارمین نشست پیشکسوتان 

استان البرز برگزار شد
سارا گلزاری  خبرنگار

حضور  با  البرز،  استان  پیشکسوتان  نشست  چهارمین 
حجت الاسلام موحد نوری رئیس شورای وحدت، در محل 
هتل فرودگاه پیام برگزار گردید، در این نشست که با هدف 
انسجام شخصیت های سیاسی استان به منظور اثرگذاری بر 
توسعه سیاسی البرز و نیز تاکید بر انتصاب استانداری بومی 
و کارآمد برای استان تشکیل شده بود، چهره های برجسته 

سیاسی و مذهبی در آن شرکت نمودند.  
پیشکسوتان،  نشست  دبیرموقت سه  دکتر محمد صفری 
و تلاش  آتی  برنامه های  و  اهداف  بر  تاکید مجدد  ضمن 
برای شکل گیری قوی تر این مجموعه از پیشکسوتان البرز 
درخواست نمودند، که به این جمع بپیوندند و قدرتی را شکل 
دهند تا بر توسعه استان و ظهور مدیران کارآمد اثر بخشی 
داشته باشیم در این نشست دبیری پیشکسوتان البرز تا 
گردهمایی بعدی  به آقای گلوند واگذار نمودند، همچنین 
ایشان ضمن تاکید بر شکل گیری کارگروه های تخصصی 
نقطه نظرات اعضا را احصا نمودند. اقای موحد نوری ضمن 
تائید اهداف این مجموعه پیشنهاد نمودند، برای پیشگیری از 
هرگونه شائبه ای نام تشکل پیشکسوتان به مجموعه مشورتی 
پیشکسوتان تغییر یابد، همچنین حاج آقا رسولی نیز ضمن 
ارائه تحلیلی از وضعیت سیاسی و تاکید بر خلاء لیدری در 
فضای سیاسی البرز ابراز امیدواری کردند، این نشست ها این 
خلاء را ترمیم نماید. گفتنی است که این نشست با 7 بند 
مصوبه به کار خود پایان داد، مقرر شد دکتر علیمردانی بانی و 

دبیری جلسه بعدی را به عهده بگیرند.

»مدیرکل آموزش و پرورش البرز« مطرح کرد:

اعتماد پیوند اولیا با مدرسه است
سالار قاسمی روز چهارشنبه در وبینار گرامیداشت هفته پیوند 
اولیا و مربیان که دربستر شبکه شاد برگزار شد،افزود: افزایش 
کارایی انجمن اولیا و مربیان نیاز به تشکیل دادن پیوند واقعی 

مشارکتی درمدارس دارد تا پیوند واقعی شکل گیرد.
به  نیاز  محور  مشارکت  رانی  حکم  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اعتمادسازی دارد، خاطرنشان کرد: باید برانجمن اولیا و مربیان 

در مدارس حق انتخاب، مشارکت و نظارت حاکم باشد.
وی تصریح کرد: برای اعتماد سازی در بین انجمن اولیا و 
مربیان در مدارس باید تلاش کنیم تا شاهد تحکیم پیوند 
بین خانه و مدرسه شویم. قاسمی با بیان اینکه برای مشارکت 
افزایی در مدارس باید به سه مؤلفه مطلبه گری، مسئولیت 
پذیری و مشارکت پذیری توجه کرد، یادآورشد: برای کیفیت 
بخشی انجمن اولیا و مربیان ضرورت دارد به این خصیصه 
های مهم اهمیت داد. وی اضافه کرد: در زیست بوم جدید و 
پسا کرونا مسئولیت انجمن اولیا و مربیان در مدارس بسیار 
سنگین تراست پس باید برنامه های آن هدفمند و همراه با 

اعتمادسازی بین خانه و مدرسه باشد.
وی از مادر بعنوان اساس کار تربیتی در خانه یاد کرد وگفت: 
۱۳ هزار نفر عضو انجمن اولیا و مربیان استان البرز هستند که 
بیشترآن مادران دانش آموزان هستند که باید ازاین ظرفیت 
درامور تربیتی با افزایش کلاس های آموزشی آموزش خانواده 

در مدارس بهره گرفت.

لرستان

گیلان

سمنان

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان لرستان 
گفت: مشکلات صنوف حمل و نقل مسافر استان لرستان 
احصاء شده و پیگیر دغدغه های آنها هستیم اما برای 
نقل  و  به حمل  مردم  ترغیب  و  توسعه  اهداف  تحقق 

عمومی باید کیفیت خدمات را ارتقا دهیم. 
عباس شرفی در نشست هم اندیشی با صنوف حمل و 
نقل مسافر استان با قدردانی از تلاش شبانه روزی آنها 
در خدمت رسانی به مردم در ایام کرونا و جابجایی زائران 
اربعین حسینی گفت: با توجه به رشد روزافزون وسایل 
نقلیه شخصی و کاهش اقبال به حمل و نقل عمومی و 
از سوی دیگر مشکلات و محدودیت های ناشی از شیوع 

کرونا و تحمیل خسارات فراوان به حمل و نقل مسافر، با 
تلاش کارشناسان مجموعه راهداری و حمل و نقل جاده 
و  احصاء شده  این حوزه،  فعالان  استان، مشکلات  ای 

پیگیری دغدغه های آنها هستیم.
بخش  توسعه  اهداف  تحقق  برای  کرد:  خاطرنشان  وی 
حمل و نقل عمومی و ترغیب مردم به استفاده از این 

ظرفیت، باید کیفیت خدمات را ارتقا دهیم.
از  نیز  کل  اداره  این  نقل  و  معاون حمل  قدمی  میثم 
پیگیری ها برای ارتقای سطح کیفی پایانه های مسافر 
استان خبر داد و افزود: در جلساتی با با شهرداران سراسر 
استان، موضوع ارتقای سطح خدمات پایانه های مسافر 

در حال پیگیری است.
وی با تاکید بر ضرورت ارتقای خدمات و ایمنی ناوگان 
اتوبوس اظهار داشت: با توجه به اهمیت آزادراه خرم آباد_

بروجرد در کاهش زمان، سوخت و هزینه سفر، انتظار می 
رود پلیس و دستگاه های ذیربط ممنوعیت تردد اتوبوس 

ها از این آزادراه را لغو نمایند.
این گزارش حاکی است، در این جلسه فعالان و صنوف 
خود  های  دغدغه  بیان  به  استان  مسافر  نقل  و  حمل 

پرداختند و پلیس راه استان نیز نسبت به پیگیری مجوز 
تردد در آزادراه خرم آباد_بروجرد و سایر دغدغه های این 

قشر زحمتکش  قول مساعد داد.

مشاور رئیس جمهوری و دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
باید  آزاد  تجاریصنعتی و ویژه اقتصادی گفت: مناطق 
به ریل توسعه بازگردد و با شتاب بیشتری به اقتصاد و 
معیشت مردم کمک کند تا علاوه بر کاهش دغدغه های 
مقام معظم رهبری و مردم بهره برداری حداکثری از این 

فرصت و مزیت اقتصادی کشور فراهم شود.
سعید محمد روز چهارشنبه در نخستین روز از سفر ۲ روزه 
خود به گیلان در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان گیلان 
اهداف  به  یابی  راهکارهای دست  و  آزاد  مناطق  مسائل 

تعیین در این مناطق را مورد بررسی و ارزیابی قرار داد.
وی با تاکید بر واکاوی تازه در مسائل و مشکلات مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی کشور اظهار داشت: باید راههای برون رفت 
از این مسائل و مشکلات احصاء شود و یکی از مهمترین 
سازوکارهای آن اجرای دقیق قوانین مشخص شده است 

که در در دستور کار دبیرخانه شورایعالی و دولت قرار دارد.

مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با اشاره به بررسی عملکرد مناطق آزاد در سالهای 
گذشته افزود: ظرفیت های بسیاری در مناطق آزاد وجود دارد 
که باید مجدداً به ریل توسعه بازگردد و با شتاب بیشتری به 

اقتصاد و معیشت مردم کمک کند .
نماینده ولی فقیه در استان گیلان نیز در این دیدار منطقه 
آزاد استان گیلان را یک ظرفیت و فرصت دانست و گفت: 
توسعه فضای کسب و کار، تولید ملی و رونق صادرات، راه 
یافتن به اتحادیه اقتصادی اروسیا و اشتغالزایی از مهمترین 

ظرفیت های منطقه آزاد انزلی برای استان و کشور است.
نیازمند  آزاد  مناطق  کرد:  تاکید  فلاحتی  رسول  الله  آیت 
بکارگیری نیروهای جوان و خوش فکر به منظور تقویت 
مشابه  و  کیفیت  بی  واردات محصولات  ،عدم  تولیدات 
تولیدات داخلی است و توسعه صادرات در مناطق آزاد باید 

در اولویت قرار گیرد.

علی رسولیان روز چهارشنبه در نشست ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید استان سمنان که به میزبانی مجموعه صنعتی 
سیم و کابل مغان شاهرود برگزار شد، اظهار داشت: تلاش 
برای احیای واحدهای تولیدی راکد با تأکید ویژه رئیس 

جمهوری افزایش یافته است.
وی افزود: حل مشکل برخی از این واحدها نیازمند تأمین 

منابع مالی و برخی دیگر نیازمند مدیران توانمند است. 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران اضافه کرد: در حال حاضر چهار هزار و ۲۰۹ طرح در 

مرحله نصب ماشین آلات است.
رسولیان با بیان اینکه آمارها نشان دهنده افزایش سهم تولید 
در اشتغال است، ابراز کرد: پیش از این صنعت در برخی 
از محصولات وابسته بود اما اکنون محصولات بسیاری از 

واحدهای صنعتی کشور صادر می شود و در صورت نبود 
تحریم ها، صنایع کشور توان صادرات به اروپا و امریکا را 
دارند که این موضوع نشان از تلاش فعالان بخش خصوصی 

است.
وی با بیان اینکه در هیچ جای دنیا دولت ها در تولید موفق 
و  رفاه  و  مردم  بهتر شدن معیشت  یادآور شد:  نیستند، 

آسایش عمومی از مسیر تولید محقق می شود. 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران از طولانی شدن روند برخی از کارهای اداری نیز انتقاد 
کرد و گفت: سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران نیز یکی از سازمان هایی است که در آن شاهد کاغذبازی 

اداری هستیم.
رسولیان ادامه داد: برخی روندهای مرتبط با صنایع به منظور 

رونق فعالیت های اقتصادی باید اصلاح شود تا به بهبود 
فعالیت سرمایه گذاران به هر شکل و در هر سطحی کمک 

کنیم. 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
این  برنامه های  از  یکی  را  مناطق صنعتی  توسعه  ایران، 
سازمان برشمرد و گفت: در این راستا شهرک صنعتی شاهرود 
۱۸۰ هکتار توسعه می یابد و با آماده شدن زیرساخت ها تا 

حدود سه ماه آینده قابل بهره برداری است.
محل ایجاد یک شهرک صنعتی جدید در شاهرود نیز انتخاب 
و برای دولت ارسال شد و در صورت تصویب دولت هیچ 
محدودیت مالی برای تأمین زیرساخت های آن وجود ندارد.

رسولیان در سفر به استان سمنان از ۱۷ واحد و طرح صنعتی 
مستقر در شهرکها و نواحی صنعتی این استان بازدید کرد.

»مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان« مطرح کرد: 

پیگیر دغدغه های صنوف حمل و نقل مسافر هستیم

»مشاور رئیس جمهوری« مطرح کرد: 

مناطق آزاد باید به ریل توسعه بازگردد

»معاون وزیر صنعت و معدن« خبر داد:  

واحدهای تولیدی راکد کشور ۱۰ درصد کاهش یافت

چاقی، میراث شوم کرونا!
»هر چند مثلا ما از کرونا فرار کرده ایم و دانش آموزان را قرنطینه کردیم، اما این هشدار داده می شود که اگر این سبک 
زندگی کنترل نشود، ما در آینده به خاطر مسائلی که بیماری واگیردار کرونا بر جامعه تحمیل کرده، با سونامی بیماری های 
غیرواگیر مانند دیابت، بیماری های قلبیعروقی، مادر همه بیماری ها یعنی چاقی، پوکی استخوان، اختلالات خواب و 

بسیاری بیماری های دیگر مواجه خواهیم شد.«

فرشید گله داری

 نویسنده و خبرنگار
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فرهنگی
محققان معتقدند خستگی بعد از خوردن غذا، یک واکنش طبیعی است

احساس خستگی یا مشکل در تمرکز بعد از خوردن غذا نسبتا شایع است و بسته به نوع، حجم و زمان خوردن غذا، فرد ممکن است احساس 
خستگی و خواب آلودگی کند. پرخوری در وعده ناهار باعث بالا رفتن قند خون میشود و ممکن است افت انرژی به دنبال آن رخ دهد. با این حال 
راهکارهای زیر میتوان از خستگی بعد از غذا جلوگیری کرد: کم و مرتب غذا بخورید؛ به جای خوردن وعده های غذایی بزرگ، هر چند ساعت یک بار 
وعده های غذایی کم تری بخورید، قدم بزنید؛ انجام ورزش های سبک، به ویژه بعد از غذا به افراد کمک میکند احساس خستگی کم تری داشته باشند

اخبار

»بازی مرکب« پیش بینی 
نتفلیکس را بهم زد

سامانه نمایش آنلاین نتفلیکس به واسطه پخش سریال 
کره ای  »بازی مرکب«، با افزایش فراتر از انتظار مشترکان خود 

رو به رو شده است.
سامانه نمایش آنلاین نتفلیکس اعلام کرد در سه ماهه سوم 
سال ۲۰۲۱ در مجموع ۴.۳۸ میلیون نفر در به شمار کاربران 
خود اضافه کرده و هم اکنون ۲۱۳.۶ میلیون نفر در سراسر جهان 

دارای اشتراک استفاده از این سامانه آنلاین هستند.
در حالی که افزایش ۳.۵ میلیون نفری شمار کاربران نتفلیکس 
در سه ماهه سوم سال پیش بینی شده بود، این شبکه بیشتر 
جذب  به  موفق  مرکب«  »بازی  سریال  محبوبیت  دلیل  به 
کاربرانی بیش از برآوردها شده است که بیش از نیمی از این 
کاربران جدید از منطقه آسیا ـ اقیانوسیه هستند و در آمریکا 
و کانادا تنها ۷۰ هزار نفر عضو جدید، به نتفلیکس پیوسته اند.

نتفلیکس همچنین از افزایش ۱۶ درصدی درآمدها در این بازه 
زمانی و رسیدن به درآمد ۷.۴۸ میلیارد دلاری خبر داده است.

سریال »بازی مرکب« که در اواسط سپتامبر عرضه شد، درباره 
گروهی از افراد بدهکار و با مشکلات مالی و تجربیات متفاوت 
از زندگی است که در مجموعه ای از بازی های کودکانه مرگبار 
برای یک جایزه نزدیک به ۴۰ میلیون دلاری رقابت می کنند 
و این جایزه تنها یک برنده خواهد داشت و بازندگان کشته 
تاریخ  به محبوب ترین سریال  »بازی مرکب« که  می شوند. 
فعالیت سامانه نمایش آنلاین نتفلیکس تبدیل شده، در ۹۰ 

کشور در صدر پربازدیدترین سریال ها قرار گرفته است.

»تک تیرانداز« به زودی
 اکران آنلاین می شود

از چهارشنبه ۵  آنلاین فیلم سینمایی »تک تیرانداز«  اکران 
آبان ماه در پلتفرم فیلم گردی آغاز خواهد شد، فیلم سینمایی 
»تک تیرانداز« به کارگردانی علی غفاری و تهیه کنندگی ابراهیم 
اصغری، با پایان اکران عمومی در سینماهای کشور به صورت 

اختصاصی در فیلم گردی اکران آنلاین خواهد شد.
فیلم»تک تیرانداز« توانسته سیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه 
ملی و جایزه بهترین جلوه های ویژه میدانی را در سی و نهمین 

جشنواره فجر کسب کند.
این فیلم سینمایی برشی کوتاه از زندگی سردار شهید عبدالرسول 
زرین تک تیرانداز برجسته هشت سال جنگ تحمیلی است. 
عبدالرضا  کمالی،  علی رضا  دلاوری،  امیررضا  دیرباز،  کامبیز 
نصاری، حسین پوریده، اسماعیل خلج، حسین شریفی و ... 
ترکیب بازیگران این فیلم سینمایی را تشکیل می دهند که 
filmgardi. اکران آنلاین آن در پلتفرم فیلم گردی به نشانی

com از تاریخ ۵ آبان ماه بر بستر اینترنت برای علاقه مندان آغاز 
خواهد شد. این فیلم نوروز امسال به همراه »یدو« )یکی دیگر 
از فیلم های جشنواره فجر ۳۹( برای نخستین بار از تلویزیون 
نمایش داده شد و طبق اعلام رییس مرکز تحقیقات صدا و 
سیما پربیننده ترین فیلم  سینمایی نوروز ۱۴۰۰ در تلویزیون با 

۵۱ درصد مخاطب بود.

سینما و تئاتر

جشنواره  هنری  دبیر   )Carlo Chatrian( چاتریان  کارلو 
گفت:  خبر  این  اعلام  ضمن  برلین  فیلم  بین المللی 
خوشحال و مفتخرم که ام. نایت شیامالان دعوت ما را 
برای ریاست هیات داوران جشنواره پذیرفت. وی در طول 
حرفه خود دنیایی را شکل داده است که در آن ترس ها 
و تمایلات پهلو به پهلوی هم می ایستند، دنیایی که در 
آن جوانان علاوه بر نقش اصلی بودن، نیروی محرکه برای 
مقابله با وحشت هستند. شیامالان در صنعت فیلمسازی 
آمریکا یک چهره بی مانند است، فیلمسازی که به نگرش 
خود پایبند مانده است. این پایبندی به ایده آل ها چیزی 

است که دنبالش بودیم.
سیستم  در  همیشه  من  گفت:  باره  این  در  شیامالان 
دقیقا  داشتم.  را  مستقل  فیلمساز  یک  هالیوود حس 
چیزهایی که در ما متفاوت و نامتعارف هستند صدایمان 
را تعریف می کنند. من سعی کرده ام این ویژگی ها را در 
خودم حفظ کنم و دیگران را نیز تشویق کنم تا این ابعاد 
از شخصیت خود را در هنر و خودشان حفظ کنند. این 

که از من خواسته شد جزئی از برلیناله باشم برایم خیلی 
معنی دارد. این بزرگترین مجوز برای یک فیلمساز است. 
این که بتوانم از بهترین استعدادهای جهان در حوزه قصه 
گویی حمایت و تجلیل کنم هدیه ای است که با کمال 

میل پذیرفتم.  
جشنواره  شد  باعث  کرونا  شیوع  تداوم  که  آن  از  بعد 
برلین امسال به صورت ترکیبی از رویدادهای حضوری و 
فیزیکی برگزار شود، این رویداد سینمایی سال آینده از ۱۰ 
تا ۲۰ فوریه ۲۰۲۲ )۲۱ بهمن ۱ اسفند ۱۴۰۰( به عنوان یک 
جشنواره حضوری بازخواهد گشت. رویدادهای موازی از 
جمله بازار فیلم اروپا از ۱۰ تا ۱۷ فوریه )۲۱- ۲۸ بهمن(، 
بازار تهیه کنندگی مشترک برلیناله ۱۲ تا ۱۶ فوریه )۲۳-
۲۷ بهمن(، استعدادهای برلیناله ۱۲ تا ۱۷ فوریه )۲۳- 
۲۸ بهمن( و صندوق جهانی سینما نیز بر برنامه های 
حضوری تمرکز خواهند داشت و همزمان نسخه برخط 

هم برگزار می کنند.
شیامالان که به ساخت فیلم های فراطبیعی و ترسناکی 

بانویی در  چون حس ششم )۱۹۹۹(، دهکده )۲۰۰۴( و 
آب )۲۰۰۶( شناخته می شود، در سال ۱۹۹۲ با فیلم دعا با 
عصبانیت پا به عرصه فیلمسازی گذاشت. آخرین فیلم 
او که پیر )Old( نام دارد تابستان امسال در سینماهای 
روی  کار  در حال  در حال حاضر  اکران شد. وی  جهان 
 Knock at the( فیلم بعدیش با عنوان کوبیدن در کابین
Cabin( است که فوریه سال ۲۰۲۳ )بهمن اسفند ۱۴۰۱( 

روی پرده سینماها می رود.

شده  شناخته  کارگردان  شیپنکو،  کلیم 
اعلام  مهر(   ۲۷ )سه شنبه،  روز  روس، 
ایستگاه  در  وی  روزه   ۱۲ ماموریت  کرد 
بین المللی فضا دید او درباره ظرفیت های 
سینما را تغییر داده و حالا آمادگی ساخت 

فیلم در ماه یا حتی مریخ را هم دارد.
روز  بازیگر،  پرسیلد،  یولیا  و  شیپنکو 
ساعت   ۳۰ از  پس  مهر(   ۲۵( یکشنبه 

فیلمبرداری برای فیلم چالش به زمین 
ساخته  فیلم  اولین  اثر  این  بازگشتند، 
روسیه  رسانه های  و  فضاست  در  شده 
از آن به عنوان یک دستاورد جهانی یاد 

می کنند.
شیپنکو در یک کنفرانس مطبوعاتی در 
احتمال ساخت  درباره  سوالی  به  پاسخ 
دنباله این فیلم در ماه گفت: ما آماده ایم. 

معتقدیم سینمای فضایی باید در فضا 
ماه  درباره  فیلم  اگر  شود.  فیلمبرداری 
درباره  اگر  و  برویم  ماه  به  بیایید  است 

مریخ است به مریخ.  
وی افزود: چرا که نه؟ چرا سینما باید در 
یک استودیو فیلمبرداری شود؟ به گفته 
چالش،  فیلمبرداری  جریان  در  شیپنکو 
فضانوردان ایستگاه بین المللی فضا یا با 
گفتن دیالوگ های طبیعی با او همکاری 
کردند یا پاهایش را نگه می داشتند تا در 
خلا نیروی جاذبه به چیزی برخورد نکند. 
این فیلمساز روس گفت تجربه کار در 
فضا روش های جدیدی از فیلمسازی را 

به او آموخته است.
برخی صحنه ها که در زمین تجسم کرده 
در  درآمدند.  آب  از  متفاوت  کاملا  بودم 
فضا ممکن است دو نفر رو در رو باشند 
اما یکی از آنها سرو ته باشد و دیگری 
افقی. این شرایط خودآگاهی شما را به 

طور کامل تغییر می دهد.
پرسیلد که در فیلم چالش نقش پزشکی 
را بازی می کند که برای نجات جان یک 
فضانورد به ایستگاه بین المللی فضایی 
سفر کرده است، نیز درباره تجربه خود از 
بازی در فضا گفت: هر لحظه یک کشف 

بزرگ بود.
به گفته شیپنکو کار روی فیلم چالش تا 
پایان سال آتی میلادی به طول می انجامد 
در فضا گرفته شدند  و صحنه هایی که 
احتمالا ۲۵ تا ۳۵ دقیقه تدوین نهایی 
را به خود اختصاص خواهند داد. با این 
حال هنوز زمان دقیقی برای اکران این 

فیلم اعلام نشده است.
اگرچه کسی از بودجه ساخت اولین فیلم 
در فضا خبر ندارد اما شیپنکو خاطر نشان 
کرد استقبال جهانی از این فیلم هزینه 
جبران  باشد  که  چه  هر  را  شده  صرف 

خواهد کرد.

جشنواره  وب گاه  رسمی  اعلام  طبق 
دیگر«  های  »افق  زنان  بین المللی 
 Sguardi Altrove International(
ام  سی   )Women's Film Festival
و  بیست  آغازگر  اکتبر(   ۲۲( مهرماه 
هشتمین دوره برگزاری این رویداد است 
و تا هشتم آبان )۳۰ اکتبر( ادامه خواهد 

یافت.
بخش  در  برنجی  سپیده  ساخته  رآی 
رویداد  این  محدود  های  افق  رقابتی 
معتبر بین المللی به نمایش درمی آید 
و برای جوایز اصلی در این بخش رقابت 

می کند. 
که  محدود  های  افق  رقابتی  بخش  در 
ویژه نمایش آثار کوتاه ساخته فیلمسازان 
زن است، بیست و یک اثر کوتاه مستند، 
درمی  نمایش  به  پویانمایی  و  داستانی 
بیست  نگاه  دریچه  از  که  آثار  این  آید. 
خلق  بین المللی  جوان  فیلمساز  یک  و 
شده اند، فیلم هایی ساده، مبتکر و خلاقه 
به جهان  نو و متفاوتی  نگاه  و  هستند 

دارند.  

در رآی رایا و دوستانش در مدرسه آشوب 
با  رایا  حال،  همین  در  می کنند.  پا  به 
نرم می کند  پنجه  و  وجدان خود دست 
و می کوشد خود و ارزش هایش را در پدر 
دارد  ایمان  رایا که  پیدا کند.  و مادرش 
دارد  دارد، قصد  راه حلی وجود  همیشه 
در برابر مانعی که مقابلش قد علم کرده، 

دست به انتخاب بزند.
 آیا باید دست به دامن جادو شود یا با 

این موانع چشم در چشم شود؟
بخش  در  رآی  جهانی  حضور  نخستین 
مسابقه ی شصتمین دوره جشنواره فیلم 
در بخش  و  بود  زلین  نوجوان  و  کودک 
مسابقه جشنواره های شاخصی از جمله 
چهل و نهمین دوره جشنواره دانشجویی 
»Sehsüchte« در آلمان، سی و هشتمین 
دوره جشنواره فیلم های کودک و نوجوان 
و  بیست  و  لهستان،  در  »اله کینو« 
در  »اشلینگل«  جشنواره  دوره  پنجمین 
جشنواره  دوره  دومین  و  بیست  آلمان، 
زنان سئول در کره جنوبی و نوزدهمین 
گلوبال«  »ایسکیا  جهانی  جشنواره  دوره 

از  است،  درآمده  نمایش  به  ایتالیا  در 
جایزه  به کسب  می توان  رآی  افتخارات 
و  بیست  داستانی  کوتاه  فیلم  بهترین 
هشتمین دوره جشنواره فیلم های کودک 
و نوجوان دیورسینه از اروگوئه اشاره کرد.
جشنواره  دوره  هشتمین  و  بیست 
 Sguardi( بین المللی زنان افق های دیگر
 Altrove International Women's Film
Festival(  از ۳۰ مهر تا ۸ آبان )۲۲-۲۷ 

اکتبر میلادی( در ایتالیا برگزار  شد، رایا 
قاسم زاده، پیمان نعیمی، دلارام فتحی، 
نیلوفر صدری، باران رستگار، ری را آزادی 

بازیگران این فیلم کوتاه هستند.
پیمان  و  برنجی  سپیده  نوشته   رآی 
نعیمی است و با تهیه کنندگی مشترک 
ساخته  بیات  مجتبی  و  برنجی  سپیده 
شده است. پخش بین المللی این فیلم 

برعهده »شمید فیلم« است.

کارگردان »حس ششم« در راس هیات داوران جشنواره برلین

ماه یا مریخ مقصد بعدی فیلمسازی روسیه

حضور »رآی« در جشنواره معتبر زنان ایتالیا
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لیگ برتر

تراکتور نا امیدکننده تر از همیشه؛

»گل گهر« در قامت مدعی
تراکتور با نتیجه سنگین ۴ بر یک مقابل گل گهر شکست خورد، 
تیم های فوتبال گل گهر سیرجان و تراکتور روز چهارشنبه در 
چارچوب هفته نخست لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند 
که این دیدار با نتیجه ۴ بر یک به سود گل گهر به پایان رسید. 
در این دیدار که در ورزشگاه شهید سلیمانی سیرجان برگزار شد، 
امین پورعلی، سعید صادقی )دو بار( و تبریزی گل های گل گهر 
را به ثمر رساندند. تک گل تراکتور هم توسط عباس زاده به ثمر 
رسید. شاگردان قلعه نویی در این دیدار خیلی زود در دقیقه ۱۲ 
توسط امین پورعلی به گل نخست رسیدند. این بازیکن پس 
از دریافت پاس خوب مهدی تیکدری، از زاویه بسته اقدام به 
شوت زنی کرد که منجر به باز شدن دروازه تراکتور شد. سه دقیقه 
بعد اشتباه عجیب مدافعان تراکتور توپ را در اختیار سعید 
صادقی قرار داد که این بازیکن از پشت محوطه جریمه شوتش 
را روانه دروازه اخباری کرد که توپ پس از برخورد به مدافع 

تراکتور وارد دروازه سرخ پوشان تبریزی شد.
گل گهری ها که موتورشان روشن شده بود در دقیقه ۲۱ به 
گل سوم رسیدند. در این صحنه یونس شاکری با استفاده از 
استپ سینه مدافع تراکتور را دریبل زد و پاس کات بک داد که 
پاس این بازیکن به تبریزی رسید و او دروازه تراکتور را باز کرد. 
شاگردان قلعه نویی که دست بردار نبودند در دقیقه ۳۸ روی 
ضد حمله و کار تاکتیکی خودشان را به محوطه جریمه تراکتور 
رساندند و سعید صادقی دروازه خالی حریف را برای بار چهارم 
باز کرد. در این بازی گل گهر چند موقعیت دیگر هم داشت که 
می توانست به گل تبدیل شود اما واکنش های اخباری مانع 
از سنگین تر شدن شکست تراکتور شد. تراکتور هم یکی، دو 
موقعیت خوب به دست آورد که از آن استفاده نکرد تا این که 
در دقیقه ۸۵ محمد عباس زاده روی یک ضد حمله از مدافعان 
گل گهر پنالتی گرفت و تک گل تراکتور را از روی نقطه پنالتی 

به ثمر رساند.

شکست علی منصور و صنعت نفت
 در گام نخست؛

کامیابی تارتار در ذوب آهن 
با گل عارف

تیم فوتبال ذوب آهن در هفته نخست لیگ بیست و یکم 
روز گذشته برابر میزبان خوزستانی خود به یک برد شیرین و 
ارزشمند دست پیدا کرد، دیدار تیم های فوتبال صنعت نفت 
آبادان و ذوب آهن اصفهان شامگاه روز چهارشنبه به میزبانی 
تیم آبادانی برگزار شد که در پایان شاگردان مهدی تارتار در 
ذوب آهن به برتری یک بر صفر دست یافتند، در حالی که این 
دیدار در ۹۰ دقیقه با تساوی بدون گل همراه شده بود، تیم 
ذوب آهن در اولین دقیقه وقت اضافه موفق شد توسط عارف 
رستمی مهاجم تازه وارد ذوبی ها به گل برتری دست پیدا کند 
و با کسب سه امتیاز شیرین به اصفهان برگردد و صنعت نفت 
آبادان با علیرضا منصوریان کار خود را در لیگ بیست و یکم با 

شکست خانگی آغاز کند.

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »کامبیز درفشی جوان«
 - پیشکسوت فقید تنیس - را گرامی می دارد

درحاشیه

ستاره تیم ملی فوتبال ایران در پستی در فضای مجازی 
نسبت به صحبت های چند روز قبل سرمربی تیم ملی 
واکنش نشان داد، ستاره تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه 
پورتو پس از درخشش با پیراهن این تیم مقابل آث میلان 
و انتخاب به عنوان بهترین بازیکن زمین، در پستی توییتری 
حرف های کنایه آمیزی را بر زبان آورد که به نظر می رسد 
منظورش دراگان اسکوچیچ، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران 

است.
اسکوچیچ چند روز قبل در گفت وگو با یکی از رسانه های 
کروات اعلام کرده بود که بازیکنان ایرانی از لحاظ تاکتیکی 
باید پیشرفت کنند: فوتبالیست های ایرانی از نظر فنی و 
بدنی مقاوم هستند که حسادت برانگیز است. چیزی که 
آنها ندارند و باید پیشرفت کنند توانایی تاکتیکی است. 

آنها هنوز آنقدر خوب نیستند ولی وقتی به بلند مدت نگاه 
می کنم، به نظرم آنها پیشرفت خواهند کرد و سطحشان 
بسیار بالا خواهد آمد. اروپایی ها از نظر تاکتیکی همیشه 
خوب بودند و حضور بازیکنان ایران در اروپا می تواند این 
روند بهبود تاکتیکی بازیکنان ایران تسریع بخشد. مهدی 
طارمی اما در توییت امروزش اظهار داشت: »باید عرض کنم 
که بازیکنان ایرانی علاوه بر تکنیک فردی و جنگندگی و ... از 
لحاظ دانش فوتبال و تاکتیک خیلی درک بالایی دارند ولی 
متاسفانه مشکلات جایی دیگر است زنده باد ایران.« پیش 
از این هم طارمی در یکی دو اظهار نظر کنایه هایی را به 
سرمربی کنونی تیم ملی زده بود اما با این توییت مشخص 
شد که باوجود درخشش طارمی زیر نظر اسکوچیچ، رابطه 

فوق العاده ای بین  این دو نفر حکمفرما نیست.

اختلافات نمایان شد؛

پُست جنجالی طارمی علیه اسکوچیچ؛ »ما درک تاکتیکی بالایی داریم«

دیدگاه

در  انقلاب  معظم  رهبر  که  زمانی  از  نمی گذرد  چندان 
سخنرانی عید قربان فرمودند: »در کنار جریان تحریم، یک 
جریان تحریف هم وجود دارد که واقعیت ها را تحریف 

است  این  تحریف  جریان  حرف  خلاصه  می کند. 
که در مقابل آمریکا کوتاه بیایید.« اما متاسفانه 

از  برخی  در  نه تنها  تحریف  جریان  می بینیم 
حساسیت برانگیزترین مراکز مدیریتی کشور از 
بین نرفته که کماکان با قدرت در حال اعمال 
تحریف و تبلیغ برای نشان دادن عمق اثر 

بخشی تحریم هاست! 
»غلامرضا  صحبت های  نمونه اش  آخرین 
رفیعی« مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال در 
برنامه فوتبال برتر است که با وقاحت تمام 

دم از عمق تحریم ها تا بدان جا می زند که دیگر 
بخاطر تحریم و نفروختن توپ فوتبال به ایران! 

داوران فوتبال، در حالی  را هم  باید توپ فوتبال 
بگذارند  در ساک هایشان  کرده اند  را خالی  بادش  که 

و به داخل بیاورند!  به واقع چقدر وقاحت می خواهد 
که شما در کشوری باشید که یکی از بزرگترین تولید 
کننده های توپ فوتبال در جهان است و برندهایی دارد که 
سال ها نیاز معتبرترین مسابقات و تورنمت های جهانی و 
منطقه ای را تامین کرده و می کند و بعد، اینگونه دم از 

فشار تحریم تا سرحد توپ فوتبال را می زنید.  
برندهایی چون »بتا« که توسط شرکتی به نام »طنین پیک 
سبلان« عرضه می شود و از بزرگترین تولید کننده های 
توپ های ورزشی در دنیاست و نیاز تورنمنت هایی چون 

جام ملت های آسیا را در کارخانه ای واقع در استان اردبیل 
ایران تهیه می کند. برندهایی که تولید کنندگان آن در اوج 
تحریم ها توانسته اند اقتدار ایرانی را در، درهم شکستن 

تحریم به رخ جهانیان بکشند. 
هرکس این دست ترهات و اباطیل و شاذیات را بشنود 
و  ذلت  به  را  ایران  توانسته  تحریم  چقدر  می کند  فکر 
بدبختی  بکشاند که اینچنین مجبور به واردات دانه ای 

توپ، توسط داوران برای ادامه فوتبال کشور شویم! واقعا 
شرم آور است که فدراسیون فوتبال از چنین جانداری، 
مشاوره حقوقی می گیرد و بودن چنین افراد ناپاکی در 
هرم مدیریتی فدراسیون فوتبال کشور هست که احتمالا 
باعث گرفتاری های سریالی فوتبال ایران به خصوص در 
با تحریم ها شده  رابطه با مسائل و موضوعات مرتبط 

می شود  معلوم  حالا  که  بسیای  گرفتاری های  است. 
بانیانش سر در آخور کدام جریان منحوس و ضد ایرانی 
دارند و با لانه کردن و نفوذ در مراکز حساس مدیریتی 
به دنبال صید کدام ماهی به مراد چه جریانی هستند. 
البته این داستان مشمئزکننده و شاید خائنانه قبلا هم 
به شکلی دیگر در فوتبال ما رخ نموده بود. زمانی که 
فدراسیون پر ریخت و پاش فوتبال برای قرار داد بستن 
با برند آدیداس زجه می زد و خود و کشور را در مقابل 
اجنبی خار می کرد در حالی که چند ده کشور دنیا و حتی 
کشورهای اروپایی از برند ایرانی »موروژ« )که در ایران 
به نام مجید مطرح است و کارخانه اش در اندیمشک 
واقع شده است( استفاده می کردند. برندی که حتی 
در المپیک توکیو توسط بیش از 30 کشور دنیا 
استفاده شد و اسباب افتخار ایران و ایرانیان 

شد. 
در  خصوص  به  تحریف  جریان  ظاهرا  
در  برجامی  مذاکرات  گیری  سر  از  آستانه 
وین، سلول های خفته خود را بیدار کرده و 
به میدان فرستاده تا با عمیق نشان دادن 
قدرت تحریم، اسباب تسلیم ایرانیان را در 
مهیا  غربی  طرف  زیاده خواهی های  مقابل 
نوع  هارترین  آخور  در  سر  که  جریانی  کند. 
سرمایه داری دارد و برای تسلیم ایران و ایرانی 
به اربابان غربی اش از هیچ راه و روشی مضایقه 
ندارد و برای این کار افراد رنگارنگی را هم در کثیری 
از دستگاه های مدیریتی کشور تعبیه کرده است که به 
وقت نیاز از آن ها یا در بزنگاه های خاص کمک می گیرد 
بیشتر  تاثیر  نه تنها تحریم شکسته نشود که حتی  تا 
رسانه های  در  یا  و  بگذارد  و جراحت بارتری  و عمیق تر 
داخلی و خارجی رونمایی شان  کند برای جنگ روانی 
علیه مردم و تسلیم فکری و ذهنی ملت ایران در مقابل 
تحریم و تحریم گران و صد البته در این بیراهه! از کمک 
و لجستیک همه جانبه رسانه های معاند خارجی هم 

برخوردار بوده و هست.

مشاوره گرفتن از »جریان تحریف«!؟ 

شوت سنگین جریان تحریف در فدراسیون فوتبال با توپ تحریم!

رضا تواضعی

  نویسنده

آخرین نمونه اش صحبت های »غلامرضا رفیعی« مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال در برنامه فوتبال برتر است 
که با وقاحت تمام دم از عمق تحریم ها تا بدان جا می زند که دیگر بخاطر تحریم و نفروختن توپ فوتبال به ایران! باید توپ 

فوتبال را هم داوران فوتبال، در حالی که بادش را خالی کرده اند در ساک هایشان بگذارند و به داخل بیاورند!  به واقع چقدر 
وقاحت می خواهد که شما در کشوری باشید که یکی از بزرگترین تولید کننده های توپ فوتبال در جهان است و برندهایی 

دارد که سال ها نیاز معتبرترین مسابقات و تورنمت های جهانی و منطقه ای را تامین کرده و می کند و بعد، اینگونه دم از 
فشار تحریم تا سرحد توپ فوتبال را می زنید.  
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ورزشی
اسامی بازیکنان تیم ملی امید اعزامی به تاجیکستان اعلام شد

آریا برزگر، احمدرضا جلالی، رضا کاخساز، سینا عبداللهی، سبحان خاقانی، امیرعلی، صادقی، حسین 
نخودکار، علیرضا باویه، امید حامدی فر،علیرضا رضایی، سامان فلاح ورنامی، محمدامین حزباوی،فرزان 
دانا، محمدحسین زواری، محمد خدابنده لو، محمد سلطانی مهر، محمدمهدی محبی، مهدی لموچی 

تارجی، میلاد کر، یاسین سلمانی، یونس اکبرپور، مهدی هاشم نژاد رحیم آبادی و امیرحسین نیکپور.

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار

داستان جلد

بی تردید مدیریت در فدراسیون های ورزشی و برنامه ریزی 
صورت  خاطر  این  به  لیگ  مسابقات  برگزاری  برای 
می پذیرد که ورزش درحال رکود متحول شود و بهبود یابد 
یا چنانچه احیاناً با بحران مدیریتی مواجه شده، روند رو 
به رشدی پیدا کند که کاری است پسندیده و قابل قبول!

دو  و  بام  یک  فدراسیون ها  از  برخی  در  متأسفانه  اما 

هوا حاکم شده است و به دلخواه روُسای فدراسیون ها 
مسابقات لیگ با دریافت مبالغ هنگفتی از باشگاه ها، 
مسابقات را به صورت تمرکزی و تجمعی در تهران برگزار 
می کنند! استدلال و برهان فدراسیون ها، وجود ویروس 

کرونا است! که این سئوالات را پیش می آورد: 
۱  مگر تهران فاقد این ویروس می باشد؟

۲ مگر اجرای پروتکل های بهداشتی تهران با شهرستان ها 
تفاوت دارد و فقط در سالن های مسابقات تهران رعایت 

می شود؟
۳ در جایی که مسابقات کشتی با وجود تماس بدنی، 
سر و صورت و حتی با نفس کشتی گیران همراه است 
به میزبانی شهرستان ها برگزار و بازی های والیبال هم 
چه  می شود،  انجام  برگشت  و  رفت  به صورت  امسال 
صورت  به  بسکتبال  و  هندبال  مسابقات  دارد  لزومی 
متمرکز و تجمعی در تهران برگزار شود که مورد اعتراض 
باشگاه های ذی نفع از جمله فولاد مبارکه سپاهان و ذوب 

آهن قرار بگیرد؟!
فولاد  باشگاه  مدیرعامل  رابطه  این  در 

صراحت  به  سپاهان  مباركه 
»به  است:  داشته  اظهار 

تمرکز  عنوان  هیچ 
در  لیگ  مسابقات 
تهران منطقی نیست! 
مدیرعامل  ساکت 

باشگاه سپاهان اذعان 
شرایطی  در  داشته 
آمادگی  اصفهان  که 
برگزاری  و  میزبانی 

دارد،  را  مسابقات 
بیان  نوعی  به  واقع  در 

ما  اعتراض 
به 

و  بسکتبال  جمله  از  کشور  مختلف  فدراسیون  های 
هندبال است که مسابقات را به بهانه شیوع ویروس 
که  برگزار می کنند  تمرکزی  به صورت  تهران  در  کرونا 
عملی است غیرمنطقی و درست نیست زیرا استان ها 
به بلوغ فرهنگی و بهداشتی رسیده اند و به خوبی بلد 

هستند موارد بهداشتی را رعایت کنند.«
توان  و  ظرفیت  »اصفهان  کرد:  یادآوری  ساکت 
هندبال  والیبال،  مسابقات  بالای  کیفیت  با  برگزاری 
و بسکتبال را دارد، لذا ما مخالف متمرکز کردن برنامه 
از  بسیاری  هستیم،  تهران  در  بازی های)لیگ(  های 
فدراسیون ها به جهت اسکان کادر خود در تهران اصرار 
دارند که بازی ها در تهران برگزار شود، این قابل قبول 
نیست و اقدام نادرستی است که حتماً باید وزارت ورزش 
و فدراسیون ها نسبت به آن تجدید نظر کنند، که نادیده 

انگاشتن ظرفیت استان ها به بهانه کرونا، اصلاً منطقی 
نیست!«

حال اگر استدلال مدیرعامل باشگاه فولاد مباركه سپاهان 
باید  منطقی است، که به نظر می رسد منطقی است، 
بپذیریم که چرا این نظریه در فوتبال والیبال لحاظ شده 
اما در هندبال و بسکتبال اعمال نمی شود؟ مگر می 
شود در ورزش کشورمان یک بام و دو هوا حاکم باشد؟!

با انتصاب سید حمیدسجادی به عنوان وزیر ورزش 
و جوانان کشور، که خود از جنس ورزش و قهرمان 
فدراسیون های  به  می رود  انتظار  بوده،  دوومیدانی 
مرتبط با رشته های هندبال و بسکتبال، توصیه های 
لازم را به عمل آورند تا در چارچوب تشکیلات و امور 
حرکت  فدراسیون ها  دیگر  با  همسو  خود  تشکیلاتی 
داشته  شده  عنوان  مسائل  به  منطقی  نگاه  و  کنند 
با  نیز  فدراسیون ها  مدیران  است  خوب  چه  باشند، 
تعامل بیشتر با باشگاه ها، از سیستم خود مختاری 

خارج شوند.
که  شهرستان هاست  در  ورزش  اشاعه  هدف  اگر 

قانوناً  که  لیگ  مسابقات  نیست  زیبنده 
باید به صورت رفت و برگشت 

پایتخت  در  را  انجام شود 
تمرکزی  صورت  به  و 
سوار  و  کنید  برگزار 
و  احساس  موج  بر 
و  منطق  گذاشتن  کنار 
استدلال که به یقین ابزار 
فضای  است،  خردگرایی 
کنید  احساسی  را  ورزش 

و  ضعیف  را  شهرستان ها  و 
امر  در  ناتوان 

برگزاری مسابقات پندارید!
دوستان فدراسیون نشین و پایتخت نشینی که بی منطق 
نسبت به شهرستان ها این گونه اظهار نظر می کنند غافلند 
از اینکه دارند نفت بر آتشی می ریزند که بازتاب خوبی 
و  دوستداران  و  ورزش  پیکر  بر  می زند  ضربه  و  ندارد 
علاقه مندان ورزش در شهرستان ها! آیا واقعاً آن هایی که 
چنین تصمیمی را اتخاذ می کنند، لختی با خود اندیشه 
کرده اند که مشتاقان و هواداران ورزشهای توپی نظیر 
بسکتبال و هندبال تا چه اندازه از این تصمیم گیری های 
مسئولان فدراسیون های مربوطه عصبی هستند و رنج 

می برند!؟
ورزش  دلسوز  خیلی  را  خود  که  آقایانی  است  بهتر 
می دانند با عدم شناخت از وضعیت موجود و آمادگی 
شهرستان ها کماکان ساز خود را کوک نکنند بی آنکه به 

 نظر مدیران باشگاه ها اهمیت قائل شوند تا بدانند چه 
تعداد از مدیران باشگاه ها با برگزاری مسابقات تمرکزی 
از  یا مخالف هستند، وقتی برخی  در تهران موافق و 
فدراسیون ها هر روز به سویی گرایش پیدا می کنند چه 
انتظاری می توان داشت که به نظر سنجی ارزش قائل 

شوند!
بحث  این  ندارد،  تازگی  فدراسیون نشینان  سلطه گرائی 
چند سالی است دامنگیر باشگاه های ما شده و مسئولان 
فدراسیون ها هرآنچه را که به ذهنشان خطور می کند 
را به باشگاه های شهرستانی تحمیل می کنند! که به 
نظر  به  می کنند!  تحقیر  را  آن ها  گفت  می توان  واقع 
رفتاری که فدراسیون ها با باشگاه های مطرح و حرفه ای 
دارندخبر از ضعف مدیریتی آنها دارد و دور از شاُن آنها 
است که ورزش شهرستان ها را با سوء مدیریتی به قهقرا 

می کشانند؟!
کرونا  واهی  بهانه  به  است  قرار  تاکی  راستی  به 
ادامه  گونه  این  شهرستانی  باشگاه های  وضعیت 
سر  رشته  این  کی  تا  و  باشد  دار 
عدم  داشت؟  خواهد  دراز 
یکسو  از  تماشاگر  حضور 
مسابقات  برگزاری  و 
از  وتمرکزی  تجمعی 
باعث  دیگر،   سوی 
گردیده تا از جذابیت و 
کاسته  ها  بازی  کیفیت 
حتم  بطور  که  شود 
های  رشته  حال  به  مفید 
پرطرفدار بسکتبال، والیبال 

و هندبال ما نخواهد بود.

»بسکتبال« و »هندبال« تجمعی در تهران چه لزومی دارد؟

یک بام و دو هوا، در فدراسیون های ورزشی!

سوژه

»رییس فدراسیون کشتی« مطرح کرد:

رفیق بازی هم کرده باشم،
 دیدید که نتیجه داد

علیرضا دبیر، اظهار داشت: در گذشته اگر ورزشکاری دانشجو 
اگر  و  شده  برعکس  الان  اما  می کردند  تعجب  همه  بود 
ورزشکاری دانشجو نباشد باعث تعجب است. این هم از 

برکات کشور ماست.
وی افزود: هر ۱۳ کشتی گیری که در بازی های المپیک و 
مسابقات جهانی ۲۰۲۱ مدال گرفتند دانشجو هستند به غیر 
از یکی از آنها که او هم قصد دارد در دانشگاه تربیت معلم 
تحصیل کند. از دانشگاه آزاد تشکر می کنم که به خصوص 

در رشته کشتی بسیار فعال است.
فدراسیون  با  همکاری  در  آزاد  دانشگاه  نقش  درباره  دبیر 
طهرانچی  محمدمهدی  شاگرد   ۸۰ دهه  در  گفت:  کشتی 
رییس دانشگاه آزاد بودم و به او ارادت دارم. در مدتی که 
مسوولیت فدراسیون کشتی را داشتم یک تفاهم نامه با این 
دانشگاه امضا کردیم و سه نفر از مدال آوران مسابقات جهانی 

اسلو حاصل آن تفاهم نامه هستند.
وی ادامه داد: طهرانچی استراتژیست است و در زمان نوشتن 
تفاهم نامه هم به ما مشاوره می داد. لازم دانستم که امروز 

در این مراسم حضور داشته باشم تا از او تشکر کنم.
رییس فدراسیون کشتی درباره رعایت پروتکل های بهداشتی 
و ضرورت تزریق واکسن کرونا گفت: در یک سال و نیم 
گذشته خیلی ها از دست من ناراحت شدند زیرا هیچکس 
آنها  همه  از  نمی دادیم.  راه  ملی  تیم های  اردوی  به  را 
عذرخواهی می کنم اما امیدوارم که متوجه شوند این کار 
به خاطر صلاح ورزشکاران بوده است. فدراسیون کشتی برای 
تزریق واکسن کرونا پیشگام بود و در نتیجه به غیر از یک 

مورد هیچکس به بیماری مبتلا نشد.
وی افزود: از همه مردم می خواهم که به توصیه های علمای 
هرچه  و  دهند  گوش  متخصصان  و  دانشمندان  و  دین 
سریعتر واکسن بزنند. کسی که این کار را نکند به جامعه 

خود ظلم کرده است.
دبیر در واکنش به این انتقاد که پژمان درستکار به خاطر 
رفاقت با او سرمربی تیم ملی کشتی آزاد شده است، اظهار 
داشت: غلام محمدی عزیز ماست اما مربیگری مانند دوی 
امدادی است. محمدی ۲۰ سال زحمت کشید و از او تشکر 
می کنم. چه رفیق بازی کرده باشم یا نه، این موضوع خودش 
را در نتایج تیم ملی نشان داد. درستکار انتخاب درستی بود 

و خیلی ها بعد از مسابقات قبول کردند.
نتایج  می کنید  فکر  آیا  که  سوال  این   به  پاسخ  در  وی 
شود؟  تکرار  هم  آینده  سال های  در   ۲۰۲۱ سال  مسابقات 
گفت: این نتایج لطف خدا بود اما باید تلاش کنیم. در 
از روسیه و آمریکا عقب هستیم و ۲ تا سه  آزاد  کشتی 
سال زمان لازم است نه اینکه فردا نتیجه بگیریم . حریفان 
هم بیکار نیستند. اگر می خواهیم به حریفان برسیم نباید 
فرار کنیم بلکه باید به مصاف آنها برویم. در کشتی فرنگی 
هم نایب قهرمان شدیم اما با یک مدال قهرمان می شدیم. 
مطمئن باشید سال بعد با کمک محمد بنا و حمید سوریان 

نتایج بهتری می گیریم.

با انتصاب سید حمیدسجادی به عنوان وزیر ورزش و جوانان کشور، که خود از جنس ورزش 
بسکتبال،  و  هندبال  رشته های  با  مرتبط  فدراسیون های  به  می رود  انتظار  بوده،  دوومیدانی  قهرمان  و 

توصیه های لازم را به عمل آورند تا در چارچوب تشکیلات و امور تشکیلاتی خود همسو با دیگر فدراسیون ها 
حرکت کنند و نگاه منطقی به مسائل عنوان شده داشته باشند، چه خوب است مدیران فدراسیون ها نیز با 

تعامل بیشتر با باشگاه ها، از سیستم خود مختاری خارج شوند.
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گزارش تصویری

مستطیل سبز

مسابقات گلف قهرمانی آقایان کشور به مناسبت هفته تربیت 
بدنی با حضور ۱۰۰ شرکت کننده از ۱۷ استان در مجموعه ورزشی 

انقلاب تهران برگزار شد. 
حجت الاسلام ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران و نایب 

رئیس مجلس خبرگان، کیکاووس سعیدی دبیرکل کمیته ملی 
المپیک، کاوه احمدی مدیرکل روابط عمومی وزارت ورزش و 
جوانان، مجابی و حسین پور اعضای هیئت رئیسه فدراسیون، 
حمید بنی تمیم مدیرکل دفتر ورزش همگانی وزارت ورزش و 
جوانان، پریچهر مدیر کل ورزش و جوانان استان تهران، سطوتی 
مدیرکل  مبینی  جوانان،  و  ورزش  وزارت  فرهنگی  مدیرکل 
استعدادیابی و آموزش های پایه وزارت ورزش و جوانان علیرضا 
پاکدل رئیس فدراسیون هندبال جمعی از مهمانان حاضر در 

مراسم اختتامیه این دوره از مسابقات بودند. 
در پایان این مراسم نفرات برتر گلف قهرمانی کشور معرفی 

شدند، اسامی افراد برتر به شرح زیر است:
در هندی کپ تا ۹۰، سجاد کرمپور از خوزستان، حمیدرضا شینی از 

خوزستان و سعید براتی از خوزستان، بهترین بازیکنان بدون احتساب 
هندی کپ، عباس قنبری از البرز،  نفرات برتر هندی کپ ۱۰ تا ۲۰، 
حسین دریس از منطقه آزاد اروند و سبحان سلیمانی از خوزستان 
شدند، همچنین بهترین بازیکنان بدون احتساب هندی کپ، بهمن 
کریمی از اصفهان و حسین شاهیوند از لرستان شدند و در بخش 
نتایج تیمی، استان خوزستان در جایگاه نخست این رقابت ها قرار 

گرفت و استان های البرز و لرستان به ترتیب دوم و سوم شدند.
با تلاش های فدراسیون گلف با همکاری حمید عزیزی رییس 
فدراسیون و مهرداد جمشیدی دبیر این فدراسیون، این دوره از 

رقابت ها از نظم و هماهنگی مطلوبی برخوردار بود.
در  گلف  فدراسیون  دبیر  جمشیدی  مهرداد  همنچنین 
گفت و گویی در این خصوص اظهار کرد: علاوه بر دسته بندی 

سنی دسته بندی هندی کپ را هم داریم که در حقیقت، امتیاز 
تعادلی بازیکنان است که در سطوح مختلف با هم به رقابت 
می پردازند. دکتر حمید عزیزی رئیس فدراسیون گلف همچنین 
درباره مسابقات گفت: اصلی ترین مسابقات در طول سال هم 
این مسابقات است که برگزار می شود و شاکله تیم ملی هم از 
همین افراد و بهترین های این مسابقات انتخاب خواهند شد.

بابک بهادری مربی بین المللی گلف در این مسابقات با تیم 
قدرتمند متشکل از قهرمانان گلف جهان و کشور، به ترتیب 
مهدی شانجانی، امیر زوینی، عباس قنبری، احمد خرم، ساسان 
بهادری و آرش لک شرکت کرده بودند که عباس قنبری در 
بخش انفرادی به مقام اول رسید و در مجموع هم استان البرز 

در جایگاه دوم این مسابقات قرار گرفت.

تیم  دو  برتر،  لیگ  رقابت های  نخست  هفته  چارچوب  در 
استقلال و هوادار شب گذشته در استادیوم آزادی به مصاف 
هم رفتند که با تک گل جعفر سلمانی، سه امتیاز مهم این 

دیدار، به حساب شاگردان فرهاد مجیدی واریز شد.
نمایش های  تیمی،  هر  درمورد  قضاوت  برای  اول؛  نکته 
هفته های نخست نمی تواند معیار مناسبی باشد، چه برسد 
برای استقلالی که به معنای واقعی شخم زده شده! به هرجهت 
استقلالِ مدل فرهاد، در شبی که خیلی خوب نبود، بردِ خیلی 

خوبی کسب کرد!
نکته دوم؛ استقلال سالیانی است که در مقابل تیم هایی که از 

جلو پِرس می کنند، مشکل دارد، شاگردان رضا عنایتی در هوادار 
هم در نخستین تجربه لیگ برتری خود، نمایشی تحسین 
برانگیزی داشتند و با یک پرسِ سنگین از نیمه استقلالی  ها در 
نیمه نخست، کاملا این تیم را در بازی سازی زمین گیر کردند، 
اما در نیمه دوم به لحاظ آمادگی بدنی و ذهنی کم آوردند و 
قافیه را به استقلال باختند، باری آنچه پیداست، هوادارِ رضا 

عنایتی این فصل، تیمِ یقه گیری خواهد بود.
نکته سوم؛ استقلالِ این فصل، شاید پُرمهره نباشد اما بی ستاره 
هم نیست! یقینا از همین جوان هایی که شب گذشته در آزادی 
تجربه اندوزی کردند، یکی دو جوان، ظرفیت »قایدی شدن« را 
دارند، امیرحسین حسین زاده و امیرعلی صادقی در شبی که 
جوابِ اعتماد فرهاد را دادند، استقلالی ها را هم به ظهورِ دو 
ستاره تاثیرگذار در این فصل امیدوار کردند، علی الخصوص 
حسین زاده که بویِ یک بازیکن تکنیکی و پخته را در عین 

جوانی می دهد.
نکته چهارم؛ استقلالی ها در زمین شناختِ خوبی از یکدیگر 
ندارند که در برهه فعلی، کاملا طبیعی است، اما حتی با وجود 
این عدم درک متقابل بازیکنان، دقایقی از نمایشِ آبی ها در 

مقابلِ هوادار، رگ هایی از وجود طرح و برنامه برای »خوب 
بازی کردن« را داشت و که قطعا می تواند استقلالی ها را به 

آینده امیدوارتر کند.
نمره  دوم،  نیمه  در  مجیدی  تعویض  اولین  پنجم؛  نکته 
مثبت کادرفنی آبی ها در شکست هوادار بود، استقلال با زوج 
نیک نفسرضاوند نتوانست از پرس شاگردان عنایتی خارج 
شود و در بازی سازی در عقب زمین، تعطیل بود، اما حضور 
مهدی مهدی پور به جای نیک نفس، تعویض هوشمندانه ای بود 
که استقلال را از زیر بار پرس حریف رهایی ساخت و استقلال 

را در میانه میدان روان تر کرد.
نکته ششم؛ پنالتی استقلال، نقطه تغییر آبی ها در بازی شد، 
اینکه پنالتی و تکرار آن درست بود یا غلط )گرچه با چشم 
غیرمسلح هم قابل تشخیص بود( بماند برای تحلیل کارشناسان 
مربوطه، اما با تاکید بر الزام ورود VAR، تصمیم تیمِ داوری 
به هرجهت  بازی شد،  وضعیت  تغییرِ  نقطه  استقلال،  برای 
پنالتی استقلال گل نشد و آبی ها با انرژی و تلاش بیشتری، 
پیروزی هفته آغازین لیگ 21 را جشن گرفتند تا گلِ جعفر هم 
استقلال و هم کوپال ناظمی را در مرحله امن و آرامش نگه 

دارد، گرچه باتوجه به آمار و پنالتی های قبلی آبی ها، شاید اگر 
استقلال به فکر یک پنالتی زن جدید باشد، بهتر است.

نکته هفتم؛ حتی بدون احتسابِ دیدار پرسپولیسفولاد، لیگ 
بیست و یکم حداقل، چهار تیم  گردن کلفت دارد، پس این سه 
امتیاز با هر سبک و بازی، برای استقلال مجیدی یک نیازِ مبرم 
بود، در شرایطی که گل گهر و سپاهان از همین هفته نخست، 

خط و نشانِ معناداری برای استقلال و پرسپولیس کشیدند.
نکته هشتم؛ اینکه این استقلال مدعی هست یا نه می تواند 
تا هفته پنجم یا ششم مشخص شود، اما حداقل نمایش یک 
نیمه ای آبی ها و تصمیماتِ فرهاد، امید را به اردویِ آبی ها 

بازگردانده است.
نکته نهم؛ استقلال برای موفقیت های بزرگتر از نایب قهرمانی 
در جام حذفی و کسب سهمیه در لیگ نیازمند بازیکنان بزرگ 
است، خط هافبک و حمله استقلال نیاز مبرم به خلاقیت و 
طراوت دارد، چیزهایی که با یک یا دو مهره خارجی تاثیرگذار و 

باکیفیت می تواند به استقلال هدیه شود.

در مسابقات گلف قهرمانی آقایان کشور؛

خوزستان قهرمان، البرز نایب قهرمان و لرستان سوم شد

آغاز سال شیرینِ فرهاد؟

برُد؛ مهم تر از هرچیزی که بنظر می رسد!

سارا گلزاری

  خبرنگار

محمدرضا ولی زاده

  دبیر تحریریه


